

## Referat fra møde i Specifikationsforum den 18. april 2023

### Referat

#### Møde i Specifikationsforum

Tid og sted: Tirsdag den 18. april 2023, kl. 9:30 - 15:00, i KL-Huset, mødelokale S-06.

Deltagere: Brian Hansen Damsgaard, Fredericia Kommune (formand)  
Tyge Pontoppidan Jensen, Københavns Kommune  
Hanne N. Christensen, Hillerød Kommune  
Lars Ellebjerg, Hvidovre Kommune  
Kurt Forbech Toft, SDFI  
Charlotte Bjerregaard, SDFI  
Svend Elgaard, Vejdirektoratet  
Laurids Rolighed Larsen, NIRAS  
Jens Gottlieb, KL/GeoDanmark (referent)

Afbud: Jette Kristensen, Andel

| Emne   | Tid             | Formål og fremlæggelse  | Metode   |
|--|-----------------|---|--|
| <b>1. Velkomst</b>   | 09:30<br>5 min. | Eventuelle nye medlemmer præsenteres, og der siges tak til afgående.        | Formanden byder velkommen.   |
| <b>Drøftelse og beslutning på mødet:</b><br>Brian har bedt SDFI om at udpege et statsligt medlem til forummet, som afløser for Helle Kirkedal, jf. kommissoriet. SDFI har meddelt at det ikke umiddelbart er nemt at finde et nyt statsligt medlem. Brian har talt med Lars Misser fra VURDST, som gerne vil stille med en medarbejder, men dog kun til at deltage ad hoc i forummets møder ved sager der vedrører BBR. Specifikationsforum drøftede bemanningen i forummet, og er enige om at der behov for et medlem, der dækker en af de statslige sektorinteresser. Brian melder derfor tilbage til formandsmøderne/SU om at forummet ønsker et sådant medlem. |                 |   |  |
| <b>2. Godkendelse af dagsorden</b>   | 09:35<br>5 min. | Præsentation af dagsordenspunkter samt forslag til punkter under eventuelt. | Nummerering af eventuelle dagsordensbilag refererer til dagsordenspunkterne. |
| <b>Drøftelse og beslutning på mødet:</b>   |                 |   |  |

Referat fra møde i Specifikationsforum den 18. april 2023

| Emne  | Tid              | Formål og fremlæggelse  | Metode  |
|---|------------------|---|---|
| Intet til dagsordenen.  |                  |   |   |
| <b>3. Opfølgning siden sidst</b>  | 09:40<br>10 min. | Opfølgning på referatet fra sidste møde.<br>Bemærkninger skrives ind i dagens referat.  | Jens Gottlieb skriver referat. Formanden godkender inden offentliggørelse på GeoDanmarks hjemmeside.  |
| <b>Drøftelse og beslutning på mødet:</b><br>Vi følger op på overligger sager  |                  |   |   |
| <b>4. Orientering fra GeoDanmark</b>  | 09:50<br>10 min. | Jens Gottlieb orienterer fra GeoDanmark om Fællessekretariat, bestyrelse, sekretariatsudvalg, repræsentantskab, hjemmeside, andre fora o.l. |   |
| <b>Drøftelse og beslutning på mødet:</b><br>Der afholdes tre regionale møder i 2023 med foreningens medlemmerne, fællessekretariatet og bestyrelsen. Iben og Dennis/Gry fra bestyrelsen deltager i møderne. Formålet er orientering fra og dialog med bestyrelsen, opfølgning på Arbejdsprogram 23 - udvalgte projekter og Arbejdsprogram 2024. Møderne ligger her: D. 13. juni på Comwell Middelfart, d. 20. juni på Comwell Hvide Hus, Aalborg og d. 23. juni i KL i København. |                  |   |   |
| <b>5. Strategiprojekt for GeoDanmark grunddata</b>  | 10:00<br>15 min. | Brian orienterer om projektet.  | Dette punkt er fast på forummets møder, så længe projektet løber. Hvis der er relevant materiale fra arbejdsgruppen, sendes det til forummet. |
| <b>Drøftelse og beslutning på mødet:</b><br>Brian orienterede fra projektet, som afventer bestyrelsens behandling af sagen.   |                  |   |   |
| <b>6. Generel opfølgning på dagsordenspunkter</b>   | 10:15<br>30 min. | I forummet skal vi have bedre fokus på at følge op på sager, som tidligere har været på dagsordenen.  | Drøftelse af hvordan vi bedre følger op på og holder momentum på vores sager.   |
| <b>Drøftelse og beslutning på mødet:</b><br>Forummet har flere sager som ligger uafsluttede fra tidligere møder. Det kan derfor være svært at holde momentum på de forskellige sager, og der er risiko for at sagerne glemmes. Forummet besluttede derfor, at vi opretter en aktionsliste, som indeholder alle udestående sager/emner fra og med dette referat. Aktionslisten, som nyt dagsordenspunkt, skal indeholde emne, dato for behandling, ansvarlig(e) og status.         |                  |   |   |

Referat fra møde i Specifikationsforum den 18. april 2023

| Emne   | Tid              | Formål og fremlæggelse  | Metode |
|--|------------------|---|--------|
| Vi besluttede at benytte regnearket som ligger bag indberetningsportalen, som sagsdokumentation.   |                  |   |        |
| <b>10:45– 11:00 Pause</b>  |                  |   |        |
| <b>7. Brugertilpassede udgaver af Specifikationen</b>  | 11:00<br>60 min. | Orientering og drøftelse af tekst om aktualitet og ændringsforslag                |        |
| <p><b>Drøftelse og beslutning på mødet:</b></p> <p>Brian gennemgik bilagene. Rettelserne tager udgangspunkt i at den eksisterende tekst er uklar. Kurt opdaterede bilagene med forummets beslutninger. Tekstrettelserne foretages også i selve specifikationen. Brian skriver rettelserne ind i den brugertilpassede udgave af specifikationen. Kurt skriver rettelserne ind i Specifikationen (til næste version 6.0.2).</p> <p>Det opstod under mødet uklarhed om hvilke objekttyper, eksempelvis Vej, der udpeges i den årlige ajourføring. Brian vil derfor tage kontakt til Produktionsforum, for en afklaring af hvilke objekttyper der udpeges i den årlige ajourføring.</p> <p>Vi skal på et senere møde behandle objekttyperes ophav, da ophav kun benyttes ved meget få objekttyper jf. bilag 7a.</p> <p>Vi skal på et senere møde behandle definitionen af Brugsgrænse, hvor vi hver især skal komme med forslag til definitionen jf. bilag 7a.</p> <p>Den brugertilrettede udgave af specifikationen følger den nuværende Specifikation version 6.0.1.</p> |                  |   |        |
| <b>12:00 – 12:45 Frokost</b>   |                  |   |        |
| <b>8. Havn og Kyst</b>   | 12:45<br>15 min. | Forslag til beskrivelse af registrering af Havn og Kyst ved flere korte objekter. |        |
| <p><b>Drøftelse og beslutning på mødet:</b></p> <p>Brian gennemgik bilaget. Forummet var enige om den foreslåede formulering. Kurt skriver rettelserne ind i Specifikationen (til næste version 6.0.2).</p>  |                  |   |        |
| <b>9. Til- og frakørsel</b>  | 13:00<br>15 min. | Forslag til bredere beskrivelse for Til- og Frakørsel.                            |        |
| <p><b>Drøftelse og beslutning på mødet:</b></p>  |                  |   |        |

Referat fra møde i Specifikationsforum den 18. april 2023

| Emne   | Tid                            | Formål og fremlæggelse  | Metode  |
|--|--------------------------------|---|---|
| Brian gennemgik bilaget. Kurt opdaterede bilaget med forummets beslutninger. Kurt skriver rettelserne ind i Specifikationen (til næste version 6.0.2).   |                                |   |   |
| <b>10. Definition af attributterne til Hegn</b>  | 13:15<br>60 min.               | Opfølgning på drøftelsen af Hegn fra mødet den 7. marts.<br>Se evt. bilag 11 fra mødedagsordenen til møde den 1. november 2022. |   |
| <b>Drøftelse og beslutning på mødet:</b><br>Brian gennemgik bilaget. Vi diskuterede om vores nuværende registrering af Hegn understøtter den forventede anvendelse. Da der var uklarhed om meningen med SDFI's høringsvar jf. bilag 10, vil Charlotte og Kurt undersøge i SDFI, hvad der menes med høringsvaret. Da vi ikke færdigbehandlede punktet, behandles det på næste møde. |                                |   |   |
| <b>14:00 – 14:15 Pause</b>   |                                |   |   |
| <b>11. Definition af attributterne til Hegn - fortsat</b>  | 14:15<br>15 min.               |   |   |
| <b>Drøftelse og beslutning på mødet:</b><br>Se ovenfor.  |                                |   |   |
| <b>12. NYT punkt - Aktionsliste</b>  |                                | Dette punkt indeholder alle emner som tidligere har været på dagsordenen, men som ikke er færdigbehandlede.                     | Aktionslisten opdateres på hvert møde; punkter, som er færdigbehandlede, markeres på listen, og fjernes på næstkommende møde. |
| <b>Emne</b>  | <b>Ansvarlig(e) person(er)</b> | <b>Datoer for tidligere behandling</b>  | <b>Status: Afsluttet eller Uafsluttet</b>   |
| Tag kontakt til Produktionsforum, for en afklaring af hvilke objekttyper under Trafik, der udpeges i den årlige ajourføring.   | Brian                          | 18/4-2023   | Uafsluttet  |
| Objekttypers ophav skal behandles, da ophav kun benyttes ved meget få objekttyper jf. bilag 7a.  | Kurt og Charlotte              | 18/4-2023   | Uafsluttet  |
| Definition af Brugsgrænse skal behandles jf. bilag 7a.   | Alle                           | 18/4-2023   | Uafsluttet  |

Referat fra møde i Specifikationsforum den 18. april 2023

| Emne   | Tid              | Formål og fremlæggelse                                     | Metode  |
|--|------------------|--|---|
| Definition af Hegn skal behandles jf. bilag 10 og 10a  |                  | Alle   | 7/3-2023<br>18/4-2023                           |
| Mast   |                  | Charlotte og Kurt  | 7/3-2023  |
| Livscyklus/Levetidsregler  |                  | Charlotte og Kurt  | 31/1-2022<br>16/8-2022<br>1/11-2022<br>6/2-2023 |
| Versioneringsdokument for Specifikationen  |                  | Charlotte, Kurt og evt. Jens                               | Ukendt startdato                                |
| <b>13. Eventuelt</b>   | 14:30<br>10 min. |  |   |
| <p><b>Drøftelse og beslutning på mødet:</b></p> <p>Hanne fortalte at hun ikke har tilmeldt sig flerkaktoradgang til Filkassen, og kan derfor ikke logge på for at læse de tidligere referater. Referaterne ligger også på GeoDanmarks hjemmeside her: <a href="https://www.geodanmark.dk/om-geodanmark/organisation/spec-forum/">https://www.geodanmark.dk/om-geodanmark/organisation/spec-forum/</a></p> <p>Jens lægger link til det seneste referat i mødeindkaldelserne fremover.</p> |                  |  |   |
| <b>14. Opsummering</b>   | 14:40<br>10 min. | De vigtigste punkter, som bruges til nyhed på hjemmesiden. | Jens lægger nyhed på hjemmesiden.               |
| <p><b>Drøftelse og beslutning på mødet:</b></p> <p>Brugerrettede specifikation</p> <p>Aktionslisten</p>  |                  |  |   |

Referat fra møde i Specifikationsforum den 18. april 2023

| <i>Emne</i>  | <i>Tid</i>       | <i>Formål og fremlæggelse</i>                                      | <i>Metode</i> |
|--|------------------|--|---------------|
| <b>15. Næste møde</b>                              | 14:50<br>10 min. | Næste møde er planlagt som heldagsmøde i KL den 5. september 2023. |               |
| <b>Drøftelse og beslutning på mødet:</b><br>Intet. |                  |  |               |